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با این امکانات مشکل آب حل نمی شود 
 گفتاری از مجید عباسپور 
درباره وضعیت سد های پایتخت و تابستان آینده 

بیم رودررویی با مردم 
 ارزیابی کارشناسان از  موضع گیری جدید  رئیس جمهور
 درباره اجرای قانون عفاف و حجاب

عدالت نفسی تازه کرد
یادداشتی از فرزاد نعمتی 
درباره اهمیت محکومیت وزرای دولت پیشین
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در مراسم امضای قرارداد
پروژه های فشار افزایی پارس جنوبی 
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از جامعه چه خبر؟

واکنش به احتمال تعطیلی مدارس 

ســخنگوی وزارت آموزش وپــرورش گفته اســت که 

تعطیلــی زودهنــگام مــدارس تخلف اســت. علی 

فرهادی در این باره گفت: »هر روز تعطیلی مدارس 

بیش از هزار میلیارد تومان بار مالی ایجاد می کند و 

عملاً هزینه مالی را هدر داده است. ما مخالف هرگونه 

تعطیلی مــدارس هســتیم و تا روزی کــه به صورت 

قانونــی مدارس باز هســتند خدمــت دانش آموزان 

حضور داریم.« او ادامه داد: »از خانواده دانش آموزان 

تقاضا داریم که به نظام تعلیم و تربیت کمک کنند تا 

زمان تعلیم و آموزش کم نشود، چراکه با کاهش زمان 

آموزش متضرر اصلی دانش آموزان هستند.« 

ضریب پایین سختی کار 
پرسنل اورژانس 

سخنگوی ســازمان اورژانس کشور با اشاره به وضعیت 

سختی کار پرســنل اورژانس، گفته اســت که دو سال 

اســت ما تلاش می کنیم تا ضریب سختی کار پرسنل 

اورژانس افزایش پیدا کند تا هم حقوق پرســنل بیشتر 

شود، هم زودتر بازنشسته شوند اما تلاش های ما هنوز 

به نتیجه نرسیده اســت. بابک یکتاپرست گفت که در 

سراسر کشور، ۲۹ هزار نفر نیروی اورژانس داریم که در 

آمبولانس های کوچکترین روستاها تا بزرگترین شهرها 

به بیماران خدمات درمانی ارائه می دهند: »متأســفانه 

وضعیت معیشــتی این پرسنل بسیار ضعیف است و با 

این که شغل بســیار پرزحمت و حتی خطرناکی دارند؛ 

دریافتــی حقــوق آنها عــددی بین ۱۴ تــا ۲۰ میلیون 

تومان است.« او ادامه داد: »متأسفانه بیشتر پرسنل ها 

برای بهتر شدن وضعیت حقوقی شان، علاوه بر این که 

چندین شیفت پشت سر هم فعالیت می کنند.«

46 درصد کودکان در کودکستان 

رئیس سازمان تعلیم و تربیت کودک با بیان این که از جامعه 

آماری چهار تا شش  ســال تنها ۴۶ درصد به کودکستان 

می آینــد، گفته اســت کــه تلاش می شــود برای ســال 

آینده این آمار از طریق تحت پوشــش قرار دادن مناطق 

محروم، فرهنگ سازی در سطح جامعه و مدیریت فضاها 

به گونه ای که دسترســی آســان تر صورت گیرد، افزایش 

یابد. به گزارش ایســنا، حمیدرضا شیخ الاسلام با اشاره 

به فعالیت مهدها در روزهای تعطیل غیررسمی همچون 

آلودگی هوا گفت: »پدر و مادرهایی که در روزهای تعطیل 

سرکار می روند و فرزندشان باید به مهد یا کودکستان سپرده 

شود، این اختیار با درخواست اولیاء به کودکستان ها داده 

شده تا مهدهای کودک نسبت به خدمات رسانی به اولیاء 

استثنا باشــند. نامه نگاری های قانونی با وزارت کشور و 

ستاد بحران نیز انجام شده است.« رئیس سازمان تعلیم 

و تربیت با بیان این که ثبت نام مهدکودک ها به شکل های 

مختلفی مانند مهدهای کــودک ماهانه، فصلی و حتی 

روزانه طراحی شده اســت، ادامه داد: »این موضوع را در 

اولین فرصت اطلاع رسانی خواهیم کرد تا اولیاء بدانند به 

چه شکلی در ابتدای سال، فرزندان خود را ثبت نام کنند.« 

 شیوع بیماری های تنفسی 
در کودکان

عضو هیئت مدیــره انجمن پزشــکان کــودکان ایران 

گفته اســت که این روزها بیماری های عفونی تنفسی 

با شــدت زیادی در میان کودکان، به ویژه در مدارس و 

مهدکودک ها، در حال گســترش اســت. علی فرجی 

ادامــه داد: »هم زمان با افزایش شــیوع بیماری های 

تنفســی در میان کودکان، نگرانی های والدین درباره 

علائــم، راه های درمان و پیشــگیری از این بیماری ها 

افزایش یافته اســت.« او گفت: »بیشترین موارد ابتلا 

مربوط به ویــروس آنفلوآنزا و ویــروس RSV که باعث 

عفونت ریه ها و مجاری تنفسی می شود، است و موارد 

کمتری از ویروس کرونا مشاهده شده است.« فرجی 

ادامه داد: »کودکان مبتلا معمولاً با تب بالا، بی حالی 

و سرفه های شدید مراجعه می کنند، برخی از کودکان 

نیز علائم گوارشــی مانند تهوع، اســتفراغ و اســهال 

دارند. در برخی موارد، شدت سرفه ها به حدی است که 

خواب کودک را مختل کرده و حتی شبیه به سرفه های 
سیاه سرفه ای می شود.« 

 سوءقصد به جان 
محیط بانان بواناتی

رئیس اداره حفاظت محیط زیست شهرستان بوانات، 

از درگیری مســلحانه و سوءقصد به جان محیط بانان 

این شهرســتان خبر داد. علی آسا در این باره گفت: 

»شــکارچیان غیرمجاز در مناطق تحت مدیریت این 

شهرســتان به جان محیط بانان سوءقصد کردند و به 

روی آنان آتش گشــودند.« او با بیان اینکه تیراندازی 

به ســمت محیط بانان جرم به حســاب می آید، ادامه 

داد: »محیط زیســت شهرســتان بوانات این موضوع 

را به اطلاع مســئولان قضایی و انتظامی شهرســتان 

رســانده و آن را با قوت پیگیــری می کند تا متخلفان 

به سزای اعمال خود برســند.« رئیس اداره حفاظت 

محیط زیســت شهرســتان بوانــات بــا بیــان اینکه 

خوشــبختانه در این صحنه درگیــری به محیط بانان 

آسیبی نرســید، گفت: »دو نفر از همکاران این اداره 

در ســال های اخیر در درگیری با شکارچیان به درجه 

شــهادت نائل آمدند، همچنین در ســال گذشــته و 

ســال جاری نیز بارها عرصه طبیعی این شهرســتان 

صحنــه رویارویــی و درگیــری بــا محیط بانــان بوده 

است.« آســا ادامه داد: »گزارش های این درگیری ها 

به اطلاع مســئولان ذی ربط رسیده است، لیکن این 

اتفاق مجــدداً رخ داد. این موضــوع به حمایت های 

همه جانبه از ســمت ارگان های مرتبط نیاز دارد و لازم 

است با قاطعیت دستگاه قضایی درسی عبرت آموز به 

شکارچیان غیرمجاز داده شود.« 

اتمام طول عمر لوله های آب تهران 

عضو شورای شهر تهران با اشاره به ناترازی آب در پایتخت 

گفته اســت که تا امروز فکری برای موضوع آب نشــده 

اســت؛ طول عمر بســیاری از لوله ها تمام شده است و 

برخــی از لوله ها به ۴۰ تا ۵۰ ســال پیش برمی گردند و 

باید ترمیم شــوند. به گزارش ایسنا، مهدی پیرهادی با 

اشــاره به حفر چاه های عمیق با وجود کاهش آب های 

زیرزمینی ادامه داد: »شرکت آب و فاضلاب در حال اخذ 

مجوز از مراجع ذی صلاح اســت و در حال حاضر مجوز 

حفر ۱۰۰ حلقه چاه ۲۵۰ متری را گرفته اســت. آقای 

چمران دو سال است مقابل حفر چاه ها ایستاده است، 

چراکه با افزایش حفر چاه ها فرونشست در تهران اتفاق 

خواهد افتاد. فرونشســت اکنون در حاشیه شهر تهران 

است و نباید به مناطق مسکونی برسد.« او گفت: »البته 

فرونشســت در نقاط مختلف تهران متفاوت اســت و در 

بعضی از نقاط حدود ۳۰ سانتی متر فرونشست داریم. 

نامه ای برای رؤســای ســه قوه؛ شــورای تأمین استان، 

مراجع امنیتی، قرارگاه ثارالله و واجا داده ایم چراکه ممکن 

است در آینده این فرونشست به سطح شهر برسد.«

ساعت شروع صفحه آرایی
ساعت پایان صفحه آرایی

ساعت پایان ویراستاری
امضای دبیر سرویس

تایید سردبیر
تایید مدیرمسئول

فراخوان ارزیابی کیفی
اداره كل راهداری و حمل و نقل جاده ای جنوب استان سیستان و بلوچستان )ایرانشهر( در نظر دارد پروژه های ذیل را:

ردیف
موضوع پروژه

مبلغ برآورد اولیهمحل اجرا

زمان بازگشایی پاکت ها)ریال (
فهرست بهای برآورد اولیه 

احداث ابنیه فنی راه روستایی کوپچ-1

شهرستان لاشار  هبودان)قطعه اول(
503،307،888،6021404/01/25

راه و باند فرودگاهساعت 10 صبح
احداث ابنیه فنی راه روستایی کوپچ-2

شهرستان لاشارهبودان)قطعه دوم(
79،515،937،764 1404/01/25 

راه و باند فرودگاهساعت 10:30 صبح

3
احداث و بازگشایی محور قصرقند-کاجو

شهرستان قصرقند
394،625،396،7561404/01/25

راه و باند فرودگاهساعت 11 صبح
احداث راه روستایی قصرقند-کاجه 4

حدفاصل کیلومتر 000+28   الی  34+000
شهرستان قصرقند

539،573،892،8181404/01/25

راه و باند فرودگاهساعت 11:30 صبح

5
تکمیل عملیات اجرایی محور قصرقند-

نیکشهر-بنت حدفاصل ورودی نیکشهر 

الی جاده ترانزیت)کمربندی شمالی 

نیکشهر( و تکمیل ادامه مسیر کمربندی 

نیکشهر
شهرستان نیکشهر

2،201،297،096،4501404/01/25

راه و باند فرودگاهساعت 12 صبح

6
احداث راه روستایی گرگان-سرخکلوت

شهرستان نیکشهر
394،064،825،9181404/01/25

راه و باند فرودگاهساعت 12:30 صبح

 از طریق مناقصه عمومی یک مرحله ای  به پیمانکار واجد شرایط واگذار نماید. لذا از کلیه شرکت هایی که شرایط لازم جهت اجرای پروژه مذکور را دارند دعوت بعمل می آید 

اسناد ارزیابی کیفی را از  طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت دریافت نمایند.کلیه مراحل برگزاری از دریافت اسناد ارزیابی کیفی تا بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه 

سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس  www.setadiran.ir  انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در 

سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.

  مهلت دریافت  اسناد مناقصه  از سایت: از ساعت 8 صبح مورخ 1403/12/20  الی 6 بعدازظهر  مورخ 1403/12/23

  آخرین مهلت بارگذاری اسناد در سایت جهت شرکت در مناقصه: ساعت  12 ظهر  مورخ 1404/01/24

   آدرس کارفرما: استان سیستان و بلوچستان – شهر ایرانشهر –خیابان امام خمینی)ره(-اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای جنوب استان سیستان و بلوچستان )ایرانشهر(

  کدپستی: 13163-99169     تلفن: 054-372220851-3

  حداقل پایه مورد نیاز: 5 راه و ترابری

  بر اساس بخشنامه شماره 69432 مورخ 1394/4/30 سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور موضوع: حداکثر ظرفیت کاری مجاز پیمانکاران

  محل برگزاری جلسه مناقصه: دفتر مدیریت اداره کل  

م الف: 1643 شناسه آگهی1892564

نوبت دوم
اداره كل راهداری و حمل و نقل جاده ای جنوب 

استان سیستان و بلوچستان )ایرانشهر(

روابط عمومی اداره كل راهداری و حمل و نقل جاده ای جنوب استان سیستان و بلوچستان )ایرانشهر(

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان تهران - اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک شهرری

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

 برابر رای شماره 140360301024008130 مورخ 1403/11/27 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک شهرری تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای 

احمد اسدی به شناسنامه شماره 0480399395 کد ملی 0480399395 صادره از شهرری فرزند زین العابدین در ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی در آن به مساحت 160 مترمربع پلاک شماره 204 اصلی واقع در تهران بخش حوزه ثبت 

ملک شهرری خریداری ) قولنامه عادی مع الواسطه از آقای رضا پازوکی( محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی 

داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت 

انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.  تاریخ انتشار نوبت اول:  1403/12/4 تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/12/19

سید مهدی لامعی  - رئیس ثبت اسناد و املاک شهرری

م الف: 1716

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان تهران - اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک شهرری

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شماره 140360301024008124 مورخ  1403/11/27هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک شهرری تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای 
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گروه جامعه
سارا سبزی

۱۰۰ چنار خشک دیگر از خیابان ولیعصر تهران حذف می شوند و 

به جایشان درختانی دیگر می نشینند؛ چنارهایی جوان تر، بدون 

حافظه ای از روزهایی که بر این خیابان رفته و هیچ اعتمادی به 

زنده ماندن شان نیست؛ مرثیه ای برای درختان تهران. چنارهای 

ولیعصر به آهستگی در حال از دست رفتن اند و جایگزین کردن 

دوباره با درختانی دیگر هم جای آنها را پر نخواهد کرد. مسئولان 

شــهرداری می گویند که درختان خشک شــده اند و باید قطع 

شوند، مسئولان میراث فرهنگی تهران می گویند که استعلامی 

برای قطع آنها گرفته نشده و متخصصان محیط زیست می گویند 

که کاشت دوباره درخت چنار در این مسیر که هنوز آلاینده های 

آن برطرف نشده، بی فایده است و باید فاتحه چنارهای خیابان 

ولیعصر را خواند و به فکر کاشت نوع دیگری از درخت باشیم. 

حذف و جایگزین کردن چنارهای خیابان ولیعصر با نهال ها 

و درختانی کمی جوان تر اتفاق تازه ای نیســت، حداقل در دهه 

۹۰ بارها اتفاق افتاده و در همه سال ها با اعتراض روبه رو می شد، 

مثــل آخرین اقدامــی که اوایل اســفندماه امســال برای قطع 

درختان خشک از پارک وی تا تجریش رخ داد و کارزاری مردمی 

هــم برای آن به راه افتاد. اتفاقی که شــهرداری تهران می گوید، 

برای جایگزین کردن درختان خشک و آسیب دیده با چنارهای 
جوان تر است. 

خزان چنارها در تابستان  �

هرســال چنارهای خشــک بلندترین خیابان تهران توسط 

شــهرداری مناطق مختلف قطع و حتی با نهال های پنج ســاله 

هم جایگزین می شوند اما هنوز جوی های آب بتنی و سیمانی، 

آلودگی آب و خاک و ساخت وســاز خانه ها در اطراف درختان و 

نورپردازی های شــبانه در این خیابــان پابرجا مانده اند که همه 

قاتل چنارهای تهران اند. این تصمیم مدیریت شــهری در طول 

یک دهه اخیر جلوی خشک شدن دوباره چنارها را نگرفته است 

و حالا از راه آهن تا پارک وی، دیگر خبری از آن دالان سبز تهران 

نیست و تعداد چنارها آنقدر کم است که با پیمایشی کوتاه قابل 

شــمارش اند. طرح احیای درختان کهنســال خیابان ولیعصر 

اسفندماه سال ۱۳۹7 آغاز شــد و قرار بود هزار اصله درخت در 

محدوده پارک وی تا میدان راه آهن کاشته شود اما غیر از محدوده 

منطقه یک، سلامت چنارهای باقی بخش های خیابان ولیعصر 

تعریفی ندارد. نتیجه اجرای طرح؟ مشخص نیست. 

حــالا شــهرداری منطقــه یک تهــران هــم دوبــاره از اوایل 

اســفندماه در ادامه همان طرح، واکاری درختان چنار را شروع 

کرده و قرار اســت ۱۰۰ چنار را در محــدوده پارک وی تا ابتدای 

خیابان شــریعتی با درختانــی با بن بالای ۵۰ ســال جایگزین 

کند، چنارهایی که از اقلیم شــمال به تهران منتقل شده اند و بر 

سر تاب آوری و انطباق آنها با اقلیم تهران بحث است. شهرداری 

منطقه یــک می گوید، با نگهــداری یک ماهه ایــن درختان در 

تهــران، می توان آنها را با شــرایط آب و هوایی و اقلیم این شــهر 

وفق داد اما هادی کاشانی، مدیرعامل جمعیت داوطلبان سبز 

و کارشناس فضای سبز شهری می گوید که این تصمیم تاثیری بر 

ادامه حیات این درختان ندارد. نه تنها انتقال چنارهای بن بالا، 

بلکه ادامه کاشــت چنار در تهران دودزده و شلوغ بی تاثیر است 

و باید با چنارها خداحافظی کنیم، چون شــرایط این شهر برای 

زنده ماندن آنها مناسب نیست. 

گونــه چنار بومی ایران محســوب می شــود امــا در مقابل، 

درشرایط اقلیمی و آلاینده ها بسیار حساس است و علاقه زیادی 

به رطوبت و آب دارد و دمای پایین و خنک را می پسندد؛ درست 

خلاف شــرایط امروز تهران که چنارها در کنــار معابر آن با انواع 

آلاینده های آب وهوا و خاک روبه رو می شوند و رو به زوال، بیماری 
و خشکی می روند. 

هادی کاشــانی بــه »هم میهن« می گوید که ســطح مقطع 

برگ درختان چنار بزرگ اســت و انواع آلاینده  ها روزنه های آن را 

مسدود می کند و همین ویژگی باعث می شود فرآیند فتوسنتز و 

تنفس گیاه مختل شود. این درخت نمی تواند دمای بسیار بالا 

را  تحمــل کند و درنتیجه در اوج دمایی تابســتان – اواخر خرداد 

تا اوایل تیر و مردادماه- با نزدیک شــدن دمای هوا به ۴۰ درجه 

معمولاً خزان تابســتانه درخت چنــار را می بینیم که تاج بالایی 

برگ ها از شــدت گرما می سوزد و بعد از پایین آمدن دما، درخت 

دوباره برگ جدید تولید می کند. 

ساخت پیاده  راه و نهرسازی هایی که سال ها پیش با مصالح 

سیمانی و بتنی انجام شده، تهویه خاک را برهم زده و تاسیسات 

شهری مانند حفاری کانال های فاضلاب و برق و آب برای بستر 

درختان شرایط سختی را  ایجاد کرده و ساخت وسازها در املاک 

مجاور به ریشــه های آنها آســیب زده اســت. آبی کــه حالا پای 

درختان جاری اســت در گذشــته دور، از کانالی در محدوده ده 

اوین و رود دره درکه کانال کشــی می شــد که دیگر خبری از آن 

نیســت و امروز پساب های حاصل از بارش و آبی که از بالادست 

آلوده شده پای چنارهای ولیعصر جاری است. کاشانی می گوید 

در این شــرایط با اصرار و پافشــاری مدیریت شــهری بر کاشت 

مجــدد گونه چنار با قواره های بزرگ روبه رو می شــویم: »از آنجا 

که شرایط محیطی در خیابان ولیعصر تغییر نکرده است، انتقال 

چنارهای بزرگ از شمال یا شهرهای اطراف تهران با قیمت گزاف 

و کاشــت آن در بســتر ولیعصر فقط در یکی، دو ســال اولی که 

ریشه در محدوده خاک ریخته شده، قابل قبول است. به محض 

اینکه ریشه ها از آن فضا خارج می شوند، دوباره زوال آنها شروع 

می شود؛ چون همان عوامل خشک شدن درختان باقی مانده 

است. درنتیجه هر  وقت درختی در سنین میانسالی در حاشیه 

ولیعصر نمی بینیم. شــهرداری همان اقدامات ســابق را ادامه 

می دهد. چند ســال پیش در کنارخیابــان فاطمی هم چنارها 

حذف شــد و درختان چنار بزرگ را کاشتند، الان ببینید که چه 

وضعیتی دارند؟ در این شرایط هم با وجود عواملی که درختان 

را به سمت زوال و خشــکی می برند، طرح های احیای درختان 

خیابان ولیصر با کاشت مجدد گونه چنار اتفاق بیهوده ای است.«

در محدوده منطقه یک، حدفاصل تجریش و پارک وی، آخرین 

بقایای درختان چنار خیابان ولیعصر اســت و در ســایر مناطق 

تقریباً چیزی باقی نمانده است. شاید آخرین سنگر برای چنارها 

همین قسمت از خیابان ولیعصر باشد.»شهرداری منطقه یک، 

پیمانکاری مخصــوص درختان چنار به کار گرفته و بهتر اســت 

معرفی شــود تا رزومه آن را بدانیم. صرف نظر از مکانیســم های 

نظارتی مدیریت شهری، نهادهایی مثل سازمان های مردم نهاد 

و سایر نهادهای دانشگاهی هم باید بتوانند در این روند نظارتی 

دخیل باشــند. در گذشــته ســازمان بوســتان ها و فضای سبز، 

کارگروه ویــژه حفاظت از درختــان خیابان ولیعصر داشــت اما 

به نظر می  رسد مدت هاســت این کار گروه تشکیل نشده است. 

ســایر ارگان ها مثل موسسه تحقیقات آب و خاک و جنگل ها هم 

می توانند اســاتیدی در این کارگروه داشــته باشند که توان شان 

فراتر از توان علمی مدیریت شهری، اما این سازوکار وجود ندارد.«

به اعتقاد او، در این شرایط بهتر است مدیریت شهری بپذیرد 

که دیگر امکان حفظ درخت چنار به ویژه در حاشیه معابر پرتردد 

و با عوامل تهدید زیاد، مقدور نیســت و شــاید باید از گونه های 

مقاوم تر نسبت به انواع آلاینده ها استفاده کرد. »در این شرایط 

باید از گونه های مقاوم دیگر مثل »داغداغان« استفاده شود که 

آستانه تحمل نسبت به خشکی، کم آبی و آلاینده ها بسیار بیشتر 

و مقاوم تر اســت و امیدوار باشــیم در حاشــیه خیابان تاب آوری 
بیشتری داشته باشد.«

� 
چنارهای باقی مانده را از دست می دهیم

آلودگی نوری، اســتراحت شــبانه درختان خیابان ولیعصر 

را برهم زده و پســاب شن و نمک پاشــی ها به ویژه در منطقه یک 

وارد مسیر آبیاری درختان می شود. نتیجه آن تنه های خشک و 

ریشه های سست است که با یک برف و وزش باد سبک احتمال 

ســقوط آنها وجــود دارد: »در این شــرایط مدیریت شــهری در 

مخمصــه ای قرار می گیرد که این درختــان را رفع خطر، حذف 

و قطــع کند. طبق قانون، روندی پیش بینی شــده که درنهایت 

کمیسیون ماده 7 سازمان بوستان ها و فضای سبز شهر تهران، 

متولی تشــخیص درخت خشک از ســبز و صدور مجوز قطع یا 

حذف درختان خشــک در تهران اســت. در ابتدا، رفع خطر از 

درختان خشــک باید از طریق قطع شاخه ها صورت گیرد و اگر 

پوســیدگی زیاد شــود، تنه باقی مانده هم حذف شود. اصرار بر 

کاشت درخت صرفاً به این دلیل است که درختان چنار ولیعصر 

ثبت ملی شده اند و مدیریت شهری می خواهد اصرار کند که گذر 

را با آن گونه چنار احیا کند که این هیچ وقت محقق نمی شود.«

نمی توانیم امیدوار باشیم که چنارهای تهران احیا می شوند؟ 

پاســخ شهرداری تهران و متخصصان فضای سبز شهری به این 

سوال متفاوت است. کاشانی می گوید، گاهی در یک بستر پارک 

بزرگ یا مجموعه ای که میکروکلیمــای خنک تری دارد )اردوگاه 

منظریه یا کاخ ســعدآباد یا غرب پارک ملــت( می توانیم امیدوار 

باشــیم که کاشــت درخت آنجا دوام بیاورد، اما در حاشــیه یک 

خیابان با انواع عوامل تهدید کننده و آلاینده نمی توانیم امیدوار 

باشــیم که چنار به عمــل بیاید. »صددرصد می تــوان گفت که 

چنارهای باقی مانده را هم به مرور زمان از دست می دهیم و عملًا 

فکر می کنم، باید فاتحه چنارهای ولیعصر را در سال های آینده 

بخوانیم.« اما مسئولان شهرداری تهران می گویند، طرح هایی 

را آغاز کرده که ســلامت چنارها را بررسی کند و برای هرکدام از 

درختان یک شناسنامه و شرح وضعیت جداگانه دارد و می داند 

که هر درخت نیاز به چه نوع درمانی دارد.

به درختان سالم کاری نداریم  �

خیابان ولیعصر دی ماه ۱۳۹۰ ثبت ملی شــد؛ از آسفالت 

تا چنارهای بلندش و شهرداری تهران باید برای قطع درختان 

از میراث فرهنگی استان تهران مجوز داشته باشد، اما محسن 

ســعادتی، معاون میراث فرهنگی استان تهران به »هم میهن« 

می گوید که شــهرداری از آنها اســتعلامی دربــاره این موضع 

نگرفته اســت؛ اتفاقی کــه معاون خدمات شــهرداری منطقه 

یک تهران می گوید، این درختان خشــک شده بودند و »ما به 

درختان سالم کاری نداریم و اتفاقاً در همان راستا کار می کنیم. 

اصالت و ظاهر خیابان ولیعصر باید به صورت گذشته با درخت 

چنار دوطرف آن حفظ شــود و ما هم همین کار را داریم انجام 
می دهیم.«

آمارهایــی که به صــورت پراکنــده درباره تعــداد چنارهای 

باقی مانده این خیابان مطرح شــده، بین شش تا هشت هزار 

درخت اســت و رئیس کمیســیون ســلامت، محیط زیست و 

خدمات شــهری شــورای شــهر هم مدتی پیش گفته بود که 

درختان خیابان ولیعصر بیمار شــده اند و پیش تر به شهرداری 

به خاطــر تصمیم به قطع درختان ارزشــمند خیابان ولیعصر، 

زیباتریــن و بلندتریــن خیابان شــهر، اخطار داده و خواســته 

بودیم از این درختان به خوبی محافظت کنند. پیرهادی گفته 

بود که ســازمان بوستان ها و فضای سبز شــهرداری تهران که 

مسئولیت حفظ بوســتان های شهر را برعهده دارد، باید پاسخ 

بدهد که چرا این درختان ارزشــمند دچار بیماری شــده اند؟ 

مدیرعامل ســازمان بوســتان ها و فضای سبز شهرداری تهران 

یعنی محمدعلی مختاری هم مدتی قبل از کاشت حدود چهار 

هــزار و ۶۰۰ اصله درخت چنار در خیابــان ولیعصر خبر داده 

و گفته است: »در راســتای اجرای طرح بازپیرایی درختان در 

این خیابان، همه درختان خشک و بیمار جداسازی و درختان 

جدید جایگزین می شود.«

چنارها را اسکن کردیم  �

»ما نزدیک به یک ســال ونیم اســت کــه برنامــه توموگرافی 

درختــان خیابــان ولیعصر، حد فاصــل پل پــارک وی تا میدان 

تجریش را در دســتور کار قرار داده ایم. در این طرح همه درخت 

اسکن و آفات آن شناسایی می شود و براساس آن می توان برای 

حفظ و نگهداری درخت تصمیم گرفته شود. این کار درخصوص 

درختان خیابان ولیعصر انجام شده و مدتی است نسخه پیچی 

برای آنها و نگهداری ویژه باتوجه به کدبندی و شماره گذاری برای 

هر درخت انجام می شــود. قبلاً اکثــر درختان خیابان ولیعصر 

از طرف ســازمان بوستان ها شناســنامه دار شدند. کمتر از پنج 

درصد درختان خیابان ولیعصر، مشــکل دارند. فقط بحث آفت 

نیست و بحث عوامل محیطی هم هست که باید آنها را هم از بین 

ببریم. درمجموع درختان خیابان ولیعصر در این محدوده حال 

خوبی دارند.« این را احســان صفایی،  معاون خدمات شــهری 

منطقه یک تهران به هم میهن می گویــد و درباره جزئیات طرح 

توضیح می دهد. او می گوید، نگهداری از خیابان ولیعصر نسبت 

به گذشــته به صورت ویژه تر انجام می شــود و امیدواریم درختی 

به درختان خشــک ما اضافه نشــود؛ حداقل تا زمان پایان عمر 
درخت طبیعی.

صفایی تعــداد درختانی که قرار اســت جایگزین شــوند را 

۱۰۰ تنه اعلام می کند: »کمتر از ۱۰۰ درخت خشــک در این 

محور وجود دارد اما ما نزدیــک ۱۰۰ درخت را واکاری می کنیم 

تــا تراکم درختــان طبق طــرح اولیــه خیابــان ولیعصر حفظ 

شــود. درختان چنار بن بالای ۵۰ ســال خریداری شــده و الان 

جمــع آوری، کنده کشــی و واکاری آن در حال اجراســت. این 

تنه های خشک شــده متعلق به سه تا چهار سال قبل است و در 

سه، چهار سال اخیر درخت جدیدی در خیابان ولیعصر خشک 

نشده است، چون ثبت سامانه آنها وجود دارد و اکثراً قدیمی اند. 

به دلایل مختلف؛ گاهی عمدی و گاهی هم به دلیل آفت و موارد 

دیگر خشک شده و از بین رفته اند.«

آنطــور که صفایی توضیح می دهد، این درختان خشــک به 

کانون آفت تبدیل می شــوند و به درختان دیگر سرایت می کند. 

از طرف دیگر ریشه آنها سست شده و باد و طوفان می تواند باعث 

سقوط آنها شــود. به این دو دلیل و بعد از کارهای قانونی ـ ثبت 

سامانه، رأی کمیسیون ماده 7 ـ درختان در حال جمع آوری اند 

و با فاصله کمتر از ۲۴ ساعت درخت جدید جایگزین می شود. 

جمع آوری شــبانه آنها به دلیل جلوگیری از بروز خطر برای مردم 

اســت و در طول روز کاشــته می شــود. »اقدام دیگر شناسایی 

و مســدود کردن مسیر هرزآب هایی اســت که احتمال آلودگی 

داشــته  است و الان آب ورودی به این قسمت از خیابان ولیعصر 

را مدیریت می کنیم. از اردیبهشــت و خردادماه، امیدواریم این 

قســمت پاکسازی شود. درختکاری هم تا قبل از سال جدید به 

پایان می رســد. در سایر مناطق هم بیشــتر بحث واکاری وجود 

دارد تــا حذف درختان خشــک. ایــن طرح در راســتای طرح 

قدیمی احیای درختان خیابان ولیعصر است که از سال ها پیش 

شــروع شده که سازمان بوستان ها خودش درخت تهیه می کرد 

و خودش می کاشــت. پارســال خود منطقــه ۵۰ درخت بن بالا 

کاشت و امسال هم مسیر چنار سبز شمیران قدیم که از پارک وی 

فعلی تا ســر جاده قدیم شمیرانات یا همان خیابان شریعتی در 

دستور کار داریم تا پایان امســال به اتمام می رسد.« صفایی در 

حالی از آفت زده بودن درختان می گوید که کاشانی آن را عامل 

اولیه نمی داند و اعتقاد دارد، مشکلاتی که درباره چنارها داریم، 

گاهــی مربوط به یک بیماری اســت و وقتی درخــت رو به زوال 

رفت، مشاهده می شــود که آفات ثانویه مثل انواع چوبخوارها و 

پوست خوارها ممکن است مستقر شود. اما آفات هیچ وقت عامل 
اولیه نیستند.«

� 
درخواست برای نظارت سازمان های مردمی

از آذرمــاه امســال، دو کارزار مردمی در اعتــراض به قطع 

درختــان کهنســال خیابــان ولیعصــر بــه راه افتاده اســت؛ 

درخواســت کارزار اول کــه ۱7 آذرمــاه کار خــود را آغاز کرده 

است، توقف دســتور قطع و جایگزینی درختان و درخواست 

کارزار دوم، ایجاد راهــی برای نظارت بر اجرای کار پیمانکار و 

از بین بردن همه عواملی است که باعث خشک شدن درختان 

این خیابان شــده اســت. یونس خســروبیگی، فعــال حوزه 

محیط زیســت و نویسنده کارزار دوم اســت و توضیح می د هد 

که چرا این درخواســت از شــهرداری مطرح شــده است. او 

توضیح می دهــد که قطع کردن درختان خشک شــده باید با 

نظارت ســازمان های مردم نهاد و کنشگران باشد. »ما همیشه 

این مشــکل را با پیمانکار داشتیم، حتی در شهرهای شمالی 

و جنگل هــای هیرکانی هم با این مســئله روبه رو می شــویم. 

همه چیز قانونی پیش می رود تا زمانی که کار دســت پیمانکار 

می افتد و کارشــکنی می کنند و هیچ اهــرم نظارتی هم روی 

آنها نداریم. کمیســیون ماده 7 درباره قطع شدن این درختان 

تصمیم می گیرد و مــا نمی توانیم جلوی آن بایســتیم، اما در 

بحث اجرایی شــدن می توان روی آن نظارت هایی انجام داد. 

نمونه آن نحوه جایگزین کردن نهال هایی است که چاله هایی 

غیراصولی کنده شــده و به درختان کهنســال کناری آسیب 

زده اســت. الان کــه برخی درختان در معرض خشک شــدن 

هســتند، می گوییم چــرا فرآیند درمان و پایــش این درختان 

درمان نشــود کــه دوباره تعــدادی از آنها جایگزین شــود. در 

بسیاری از موارد درخت جایگزین شده اما رشد خوبی نداشته 

و به آسیب درختان قبلی دچار شده است. منطقی این است 

که درختانی که داریم، حفظ کنیم. شهرداری همه جوب های 

درختان ولیعصر را ســنگ فرش کرده و جلوی نفوذ آب گرفته 

شــده است؛ شرایطی که خودش به عاملی برای خشک شدن 

درختان تبدیل شده است.« 

حالا درخواست او و کسانی که این کارزار را امضاء کرده اند 

این است که شماره گذاری درختان خیابان ولیعصر به صورت 

شــفاف تری انجام شــود و جایگزینی درختان هــم با دقت و 
کارشناسی صورت گیرد.

او همراه چند کنشگر دیگر در پایش های روز جمعه متوجه 

آســیب جدی به ریشــه های چنارهای مجاور در اثر کنده کنی 

شده اند که به ریشه های چنارهای مجاور آسیب جدی وارد کرده 

است و باعث خشک شدن ریشه های این درختان خواهد شد.

آنها می گوینــد درختان چنار در فاصله پارک وی و تجریش 

جز در مواردی معدود بســیار متراکم هستند و درآوردن ریشه 

جز با آسیب جدی به ریشه درخت مجاور امکان پذیر نیست و 

به همین دلیل لازم اســت درختان در صورت لزوم و تشخیص 

کارشناسی برای قطع، تنها کف بری شوند. علاوه بر این فرآیند 

نادرست قطع، پاجوش های سالم را از بین برده است. بسیاری 

از درختانــی که برای قطع علامت گذاری شــده اند، پاجوش 

سالمی دارند که لازم است حفظ شده تا بتواند جایگزین چنار 

قطع شده، شوند. ولی پاجوش ها کاملاً حذف شده و در عوض 

نهال هایی با احتمال تاب آوری بسیار کمتر جایگزین شده اند. 

عــلاوه بر این با وجــود ثبت ملی، چنارهــای خیابان ولیعصر 

پلاک گذاری نشده اند و راهی برای نظارت بر فرآیند قطع آنها 

وجود ندارد. لازم است هرگونه مداخله تا زمان پلاک گذاری و 

نظارت عمومی متوقف شود.
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شیب تند تحولات

پزشــکیـان:
عبـور کـردیم  از زمستان سخت 

وزیر نفت: برای توسعه و نگهداشت تولید گاز 
به 75 میلیارد دلار سرمایه گذاری نیاز داریم 
گروه خبر: مراسم امضای قراردادهای طرح فشارافزایی میدان گازی پارس جنوبی، صبح روز 
شنبه با حضور رئیس جمهور در محل وزارت نفت برگزار شد. مسعود پزشکیان ضمن قدردانی 
از تلاش های صورت گرفته در تأمین انرژی کشــور به رغم وجود ناترازی ها در این بخش اظهار 
داشت:»امســال به دلیل اینکه ذخایر نفتی و گازی ما در مخازن برای پوشش کامل نیاز کشور 
کافی نبود زمســتان سختی را پشت ســر گذاشــتیم اما بااین حال، عزیزان ما با تلاش فراوان 
توانســتند این شرایط را مدیریت کنند.« پزشکیان با اشــاره به مشکلاتی که در جریان تأمین 
انرژی به وجود آمد، خاطرنشــان کرد: البته از مردم عزیز کشورمان به دلیل قطعی های برق و 
مشکلاتی که در برخی مقاطع رخ داد، عذرخواهی می کنیم. همچنین، طبیعتاً باید از صنایع 
و تولیدکنندگان کشــور هم پوزش بطلبیم، زیرا نتوانســتیم آن گونه که شایســته بود، از آن ها 
پشتیبانی کنیم و در این مســیر، متأسفانه برخی از فعالان اقتصادی دچار ضرر و زیان شدند 

2 اما تمام تلاش ما این است که این کاستی ها را جبران کنیم.

اگر بخواهیم درباره یک مسئله روز چیزی بنویسیم، بناچار باید این مسئله همان شیب تند تحولات 
در غیاب انســجام مدیریتی باشد. هرگونه گمانه زنی کنیم، به این نتیجه می رسیم که کسانی در حال 
دمیدن به آتش تند تحولات هســتند. در روزی که خبر نامه ترامپ به ایران منتشــر شده، نکات اصلی 
گفت وگوی تاکر کارلسون، روزنامه نگار مشهور و مستقل آمریکایی، با امیر قطر در خروجی رسانه ها قرار 
گرفته، در داخل نیز پس از استیضاح وزیر اقتصاد و طومارنویسی مجلسی ها برای اجرای قانون پوشش 
زنان در کنار احضار دو مجموعه مدنی مهم کشور به اتهام برگزاری نشست هایی که زنان مهمان فاقد 
روسری بوده اند، همچنین انتشار احکام چای دبش که هیچ طرفی را راضی نکرد؛ به یک باره گفت وگویی 
از محسن رفیق دوست منتشر می شود که خود را سردسته اقدامات عجیب و غریب حکومتی در خارج 
معرفی می کند و فضای زیادی را برای تبلیغ علیه ایران می گشاید. آن وقت دادستان سازندگان یک فیلم 
متعارف را با اتهام تبلیغ علیه نظام احضار می کند. ظاهراً قرار است که برخی پرونده ها در ایران همیشه 
باز باشــند و هیچ گاه بسته نشوند! حجاب، سیاست خارجی، فساد، انرژی و انسجام یا وفاق داخلی از 
این جمله اند. عجیب اینکه در روزهای گذشته هر پنج مورد در شیب تندی قرار گرفته اند. حکم صادره 
درباره فســاد 3/7میلیارد دلاری برای تندروها گران تمام شد؛ لذا به دست و پا افتاده اند که وزرای آقای 
رئیســی به حکم او بی گناه هستند! و خلاصه پولی به جیب نزده اند. خوب است ادعای خود آقایان را 
مستند قرار می دادند که بیگناه هستند. درحالی که در واقعیت و شاید از نظر مردم این بدتر است که 
پولی نبرده اند و رایگان و بدون چشم داشــت چنین فاجعه ای در مدیریت آنان رخ داده اســت. مشکل 
منتقدین وضع جاری هم این است که چرا دو نفر در این پرونده با اتهام کاملًا مشابه محکوم شده اند، 
ولی وزیر تخفیف ۸۰درصدی گرفته ولی آن دیگری حکم حداکثری گرفته است؟ ایراد مهمتر این است 
که اینها به کنار؛ فرآیند پرداخت این مبالغ بزرگ ارزی در آن شرایط قحطی ارزی چگونه بوده که این ارقام 
کلان بدون رضایت یا ســکوت ادعایی مقامات بالا و بدون ضمانت و منطق کافی پرداخت شده است؟ 
متاسفانه هنوز جمله ای یا توضیحی دراین باره ارائه نشده است. سیاست خارجی نیز در وضعیت ناپایدار 
است.  در نشست فوق العاده وزرای خارجه اسلامی درباره فلسطین در عربستان؛ ایران آن اندازه متفاوت از 
دیگران است که در چهار مورد مهم نسبت به قطعنامه پایانی تحفظ می دهد. این تحفظات به کلی مغایر با 
روح بیانیه پایانی است و بهتر بود که ایران کل آن را رد و نشست را ترک می کرد تا این تحفظات را بدهد. این، 
نشان دهنده منفرد بودن سیاست منطقه ای ایران است. از سوی دیگر، پس از آمدن وزیرخارجه روسیه به 
تهران، شاهد انتشار خبر از نامه ترامپ به ایران و نیز گفت وگوی خبرنگار آمریکایی با امیر قطر بودیم و همه 
اینها نشان می دهد که ماجرای ایران در حال رسیدن به نقطه عطف خود است. بنابراین، باید منتظر واکنش 
رسمی ایران بود. ماجرای حجاب با احضار دست اندرکاران دو  نهاد مدنی به دادسرای فرهنگ و  رسانه، به 
دلیل برگزاری نشستی که برخی از زنان فاقد روسری بوده اند؛ بازتاب گسترده ای داشت. اجرای حکم شلاق 
علیه خواننده معترض ایران مهدی یراحی نیز در کنار مسئله روسری و نه حتی حجاب، در ذیل اعتراض به 
رویکرد حاکم بر مجازات در حقوق کیفری ایران قابل تحلیل است که هر روز در حال تشدید است. مسئله 
وفاق نیز زخم چرکینی اســت که بارها سر باز کرده و هیچ گاه درمان نشــده است و ظاهراً شعار وفاق آقای 
پزشکیان روشن ترین موضع سیاسی برای حل این معضل قدیمی بود. اما به نظر می رسد که مخالفان تندرو 
و قسم خورده او علاقه ای به تحقق و  موفقیت این شعار ندارند. استیضاح وزیر اقتصاد نقطه عطف این تقابل 

4 بود. اکنون هم حجاب را مستمسک این دعوا قرار داده اند.  

 می خواهنــد در افــکار عمومــی 
تردید ایجــاد کنند که چــرا با وجود 
اعلام آمادگی آنها بــرای مذاکره، ما 
حاضر به مذاکره نیستیم درحالی که 
هدف آنها مذاکره نیست بلکه تحکّم 

و تحمیل است. 
  نقش تحریم ها در ایجاد مشکلات 

اقتصادی انکارناپذیر است. 
 گزارشی که از اقدامات شرکت های 
بزرگ دولتــی در اجــرای پروژه های 
بزرگ آبی، پالایشگاهی و نیروگاهی 
بــه شهیدرئیســی داده بودنــد، 

گزارشی مهمل بود. 
 یکی از اهداف تحریم ها جلوگیری 
از ســرمایه گذاری خارجی است که 

برای آن هم راه هایی وجود دارد.
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